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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Presedintele Iohannis - sedinta cu responsabilii guvernamentali implicati in 
gestionarea pandemiei de COVID-19 
 
• Parlamentul se intruneste pentru votul de investire a Guvernului propus de Dacian Ciolos 

• UPDATE Ministrii propusi de Dacian Ciolos, avize negative pe banda rulanta. Un singur 
aviz pozitiv, pentru Catalin Drula / Votul de investire, miercuri 

• CCR dezbate sesizarea Ancai Dragu privind remanierea ministrilor 
 
• Raluca Turcan: Certificatul verde trebuie sa fie pasaport de acces la munca in institutii 
publice. Avem uriasa nevoie de valorizarea acestuia 

• Vicepresedintele ANRE, in dezacord cu plafonarea impusa pe piata energiei : "Nu cred ca 
era momentul sa umblam la producatori" 

• Transportatorii solicita ancheta pe tema asigurarilor RCA. "Au esuat lamentabil! Romania 
trece prin cea mai abrupta criza a disolutiei autoritatilor din istorie" 

• INS organizeaza, miercuri, un eveniment online in contextul Zilei Europene a Statisticii 

• Bucuresti, orasul in care gestionarea deseurilor e facuta in sase moduri diferite. Marea 
ratare a fondurilor puse la dispozitie de UE. Expert: Capitala a ratat crunt obiectivul de 
50% reciclare pentru 2020 

• Comunicat de presa - Europarlamentar PSD Victor Negrescu 

• Secretarul american al Apararii, Lloyd J. Austin III, in vizita la Bucuresti 

• Comisia Europeana cere clarificari Romaniei privind decizia CCR care neaga dreptul UE. E 
primul pas spre declansarea procedurii de infringement 

• Comisia Europeana a adoptat programul de lucru pentru 2022 care include o initiativa 
privind un venit minim adecvat 
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• Preşedintele Iohannis - şedinţă cu responsabilii guvernamentali 
implicaţi în gestionarea pandemiei de COVID-19 

Preşedintele Klaus Iohannis ar urma să aibă miercuri o şedinţă cu toţi responsabilii 
guvernamentali implicaţi în gestionarea pandemiei de COVID-19 pentru instituirea unor 
măsuri "clare, restrictive". 

"Am decis să convoc mâine o şedinţă cu toţi responsabilii guvernamentali implicaţi în 
gestionarea pandemiei pentru instituirea unor măsuri clare, restrictive, singurele care 
mai pot diminua în acest moment răspândirea infectărilor", a anunţat Klaus Iohannis, 
marţi, într-o declaraţie de presă susţinută la Palatul Cotroceni. 

Marţi, România a înregistrat cifre record de îmbolnăviri de COVID-19, dar şi de decese la 
persoane infectate cu SARS-CoV-2. 

Potrivit şeful statului, pregătirea pentru valul 4 al pandemiei, pe fondul unei campanii de 
vaccinare anti-COVID care s-a mişcat "mult prea lent", a fost "deficitară", cauzele fiind 
multiple. 

Preşedintele a subliniat că vaccinarea anti-COVID este singura soluţie pentru a opri valul 
pandemic "foarte agresiv", evidenţiind că este necesară adoptarea în regim de urgenţă 
de către Parlament a prevederilor privind certificatul verde sau a altor măsuri care să 
ducă la "reducerea pe termen scurt a mobilităţii şi interacţiunii umane". 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Parlamentul se întruneşte pentru votul de învestire a Guvernului 
propus de Dacian Cioloş 

Camera Deputaţilor şi Senatul se reunesc, miercuri, pentru votul de învestire a 
Guvernului propus de premierul desemnat Dacian Cioloş. 

Şedinţa începe la ora 10,00. 

Conform programului, premierul desemnat Dacian Cioloş va prezenta programul de 
guvernare şi lista Guvernului. Vor avea loc dezbateri urmate de votul asupra 
cererii de acordare a încrederii Parlamentului asupra Programului şi a întregii 
liste a Guvernului.  
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Lista cu miniştri şi programul de guvernare au fost depuse luni la Parlament. 

Candidaţii propuşi de premierul desemnat Dacian Cioloş sunt: Dan Barna - ministrul 
Afacerilor Externe; Nicu Fălcoi - ministrul Apărării Naţionale; Alin Stoica - ministrul 
Afacerilor Interne; Stelian Ion - ministrul Justiţiei; Dragoş Pîslaru - ministrul Finanţelor; 
Cătălin Drulă - ministrul Transporturilor şi Infrastructurii; Cristina Prună - ministrul 
Energiei; Claudiu Năsui - ministrul Economiei, Antreprenoriatului şi Turismului; George 
Căţean - ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale; Mihai Goţiu - ministrul Mediului, 
Apelor şi Pădurilor; Cristian Ghinea - ministrul Investiţiilor şi Proiectelor Europene; Ioana 
Mihăilă - ministrul Sănătăţii; Ionuţ Moşteanu - ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi 
Administraţiei; Oana Ţoiu - ministrul Muncii şi Protecţiei Sociale; Corina Atanasiu - 
ministrul Educaţiei; Monica Berescu - ministrul Cercetării, Inovării şi Digitalizării; Iulia 
Popovici - ministrul Culturii; Tudor Pop - ministrul Tineretului şi Sportului. 

Marţi, miniştrii propuşi în Cabinetul Cioloş au fost audiaţi în comisiile de specialitate ale 
Parlamentului, toţi, cu excepţia ministrului propus la Transporturi, Cătălin Drulă, primind 
avize negative. Drulă a primit aviz favorabil din eroare procedurală, după ce în comisii nu 
s-au întrunit voturile necesare pentru un aviz nefavorabil. 

Avizul comisiilor la audierea miniştrilor propuşi este consultativ. 

Conform Constituţiei şi regulamentelor, Parlamentul acordă încredere Guvernului cu 
votul majorităţii deputaţilor şi senatorilor. Votul este secret, cu bile. Trebuie să fie 
prezenţi cel puţin o jumătate plus unu dintre membrii celor două Camere ale 
Parlamentului. 

Pentru a fi învestit, Guvernul Cioloş are nevoie de votul favorabil a 234 de parlamentari. 
USR are 80 de deputaţi şi senatori şi nicio altă formaţiune politică parlamentară nu a 
anunţat că susţine Cabinetul propus de Dacian Cioloş. 

Preşedintele PNL, Florin Cîţu, a declarat că parlamentarii liberali vor participa la şedinţă, 
dar nu vor vota, menţionând că este responsabilitatea premierului desemnat să îşi facă 
majoritate. 

"Decizia de vot a fost luată aseară în Biroul Executiv al PNL: ne vom abţine la voturile 
pentru candidatura miniştrilor din acest guvern.  
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(...) Noi arătăm aici maturitate şi arătăm un pas sau o deschidere, pentru că noi nu vom 
vota împotrivă. Parlamentarii PNL nu se vor ridica din bancă şi nu vor merge să pună bila 
împotriva acestui guvern, aşa cum s-a întâmplat în partea cealaltă, dar din partea 
noastră arătăm că există deschidere, arătăm că vrem să depăşim acest moment. Ce a 
fost în trecut a fost în trecut. Haideţi să rezolvăm problema", a afirmat Cîţu. 

UDMR a luat o decizie similară cu cea a liberalilor. 

Astfel, parlamentarii UDMR vor fi prezenţi în sală, la şedinţa comună a Camerei 
Deputaţilor şi Senatului privind învestirea Guvernului Cioloş, dar nu vor vota, a anunţat 
liderul deputaţilor Uniunii, Csoma Botond. 

PSD va lua o decizie finală în privinţa modului în care se vor comporta parlamentarii 
social-democraţi la vot într-o şedinţă a conducerii partidului desfăşurată cu o oră înainte 
de întrunirea plenului reunit, însă liderii PSD au declarat, în mai multe rânduri, că nu vor 
vota un Guvern propus de Dacian Cioloş. 

"Acest Guvern are foarte mari şanse să pice în Parlament cu cel mai mare număr de 
voturi. Cred că Cioloş o să bată recordul lui Cîţu, care a picat deja cu cel mai mare număr 
de voturi. (...) Dacă nu au găsit pe altcineva mai bun decât Mihăilă şi Voiculescu, că mă 
gândesc că domnul Voiculescu a refuzat şi şi-a pus pupila, e de plâns. Atât timp cât vii 
cu doamna Mihăilă la Sănătate, cu Năsui, cu toţi ceilalţi care şi-au dat măsura 
competenţei în acest an în care au fost la guvernare, cred că lucrurile sunt evidente. (...) 
În şedinţa Biroului Politic Naţional se va decide dacă parlamentarii partidului participă 
sau nu la şedinţa de plen comun. În principiu, decizia noastră este că nu votăm acest 
Guvern", a declarat prim-vicepreşedintele PSD Sorin Grindeanu. 

Reprezentanţii AUR au anunţat de asemenea că nu vor susţine un Guvern propus de 
Dacian Cioloş. 

"Nu este o majoritate care să îl susţină pe Dacian Cioloş", a afirmat copreşedintele AUR 
George Simion. 

Liderul deputaţilor minorităţilor naţionale, Varujan Pambuccian, a declarat, la rândul său, 
că nu ar susţine ideea unui guvern minoritar, menţionând că grupul pe care îl conduce 
va avea întotdeauna o atitudine de echilibru. 
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"Ţinând cont de cum arată lumea reală, pentru că tot timpul trebuie să ne raportăm la 
lumea reală din jurul nostru şi la problemele reale pe care le au oamenii în momentul de 
faţă, cred că este o opţiune mai puţin fericită un guvern minoritar, decât un guvern care 
să aibă sprijin în Parlament - un sprijin predictibil şi pe termen lung", a subliniat Varujan 
Pambuccian. 

Premierul desemnat Dacian Cioloş a făcut un apel, marţi, la parlamentari să treacă peste 
orgolii politice şi să voteze în favoarea Cabinetului pe care l-a propus, menţionând că 
acesta oferă soluţii. 

"Fac un apel către parlamentari să treacă peste orgolii politice şi să voteze acest Guvern 
mâine dimineaţă, pentru că, în situaţia în care ne aflăm, acest Guvern este o soluţie şi 
oferă soluţii. (...) E un Guvern gata să-şi asume soluţii pentru această situaţie de criză, 
dacă primim votul. (...) Fac apel către parlamentari să iasă din logica strictă a directivelor 
de partid şi să se gândească la alegători, să se consulte cu cetăţenii şi mâine să aibă un 
vot responsabil şi să voteze pentru o soluţie care le rezolvă problemele", a afirmat 
Cioloş. 

În cazul neacordării votului de încredere, Parlamentul, sub semnătura preşedinţilor celor 
două Camere, aduce de îndată această situaţie la cunoştinţa preşedintelui României, în 
vederea desemnării unui alt candidat pentru funcţia de prim-ministru. În cazul adoptării, 
Hotărârea Parlamentului privind acordarea votului de încredere se înaintează de 
asemenea de îndată şefului statului spre a proceda la numirea Guvernului. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• UPDATE Miniștrii propuşi de Dacian Cioloş, avize negative pe bandă 
rulantă. Un singur aviz pozitiv, pentru Cătălin Drulă / Votul de 
învestire, miercuri 

Miniştrii propuşi de premierul desemnat Dacian Cioloş au fost audiaţi, marţi, în comisiile 
parlamentare de specialitate, care au dat avize negative indiferent de prestația 
candidaților. Singurul aviz pozitiv, pentru ministrul propus al Transporturilor și 
Infrastructurii, Cătălin Drulă. PSD a contestat procedura. Votul de învestitură va avea loc 
miercuri, Guvernul Cioloș având șanse minime să treacă.  

(Sursa: hotnews.ro) 
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• CCR dezbate sesizarea Ancăi Dragu privind remanierea miniştrilor 
 
Curtea Constituţională a României dezbate miercuri sesizarea preşedintelui Senatului, 
Anca Dragu, privind soluţionarea unui conflict juridic dintre Guvern şi prim-ministrul 
Florin Cîţu, pe de o parte, şi Parlament, pe de altă parte, în legătură cu remanierea 
miniştrilor. 

Anca Dragu a anunţat, pe 15 septembrie, că a sesizat CCR cu acest conflict juridic de 
natură constituţională. 

"Solicit instanţei de contencios constituţional să constate existenţa unui conflict juridic 
de natură constituţională între Guvernul României şi prim-ministru, pe de o parte, şi 
Parlamentul României, pe de altă parte, născut din încălcarea dispoziţiilor constituţionale 
referitoare la obligativitatea obţinerii acordului Parlamentului în cazul remanierii 
guvernamentale, efectuate după schimbarea compoziţiei politice a Guvernului. De 
asemenea, cer obligarea prim-ministrului la a formula propuneri de miniştri şi a le 
înainta Parlamentului în vederea pronunţării asupra noii compoziţii politice a 
Guvernului", declara Anca Dragu. 

Pe 2 septembrie, a fost demis ministrul Justiţiei, Stelian Ion, iar pe 7 şi 8 septembrie şi-au 
dat demisia ceilalţi miniştri USR PLUS şi vicepremierul Dan Barna. Pe 8 septembrie, 
copreşedinţii USR PLUS, Dacian Cioloş şi Dan Barna, atrăgeau atenţia asupra schimbării 
compoziţiei politice la nivelul Guvernului. 

Pe 15 septembrie, preşedintele Camerei Deputaţilor la acea vreme, Ludovic Orban, arăta 
că durata maximă pentru interimat la ministere este de 45 de zile. 

"Acolo e un termen constituţional, hai să declanşăm conflicte juridice de natură 
constituţională... Nu îl cunosc în detaliu (demersul Ancăi Dragu - n.r.), ca atare nu mă pot 
pronunţa. Dar termenul este termenul care este prevăzut în Constituţie - durata maximă 
cu privire la asigurarea unui interimat la ministere. Această durată maximă este de 45 de 
zile, deci termenul constituţional pe care îl are Guvernul în cazul unei remanieri, cu 
schimbarea configuraţiei politice, pentru a veni în faţa Parlamentului şi a putea cere 
votul pentru miniştrii plini care înlocuiesc miniştrii care au aparţinut altor formaţiuni 
politice este de 45 de zile", preciza Orban. 

(Sursa: Agerpres)  
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• Raluca Turcan: Certificatul verde trebuie să fie pașaport de acces la 
muncă în instituții publice. Avem uriașă nevoie de valorizarea acestuia 

Ministrul interimar al Muncii și Protecției Sociale, Raluca Turcan, a declarat, marți seară, 
la Digi24, că este „o uriașă nevoie de valorizare a certificatului verde” și că acesta ar 
trebui să fie „pașaport de acces la muncă” în instituțiile publice. 

„Întotdeauna am optat pentru măsuri propuse de specialiști. De aceea, mâine va avea 
loc o întâlnire la Palatul Cotroceni, convocată de domnul președinte, în care specialiștii 
vor pune măsurile pe care guvernul le va impune în perioada următoare. Avem o uriașă 
nevoie de valorizare a certificatului verde. Cred că în instituțiile publice certificatul verde 
trebuie să fie pașaport de acces la muncă. Telemunca poate să fie o opțiune mult mai 
folosită acolo unde ea este posibilă. Reducerea interacțiunilor și a deplasărilor cred că 
pot să fie măsuri binevenite în acest context. 

Și în calitate de ministru al Muncii am încercat, printr-o OUG, ca în centrele de vârstnici, 
copii și persoanele cu dizabilități, angajații care refuză vaccinarea să suporte testarea din 
banii proprii, să nu mai fie suportată testarea din banii DSP. Din nefericire, Avocatul 
Poporului s-a sesizat și s-a ajuns la concluzia că o OUG ar fi neconstituțională și zilele 
acestea în Parlament încercăm să reglăm inclusiv impunerea acestui certificat de 
vaccinare în insituțiile publice, mai ales în instituțiile în care oamenii sunt plătiți să aibă 
grijă de alte persoane. 

Este hilar ca într-un centru de vârstnici cineva să primească salariu și pe salariul pe care-l 
primește să interacționeze cu beneficiari vaccinați dar să-i pună totuși în pericol, pentru 
că pot să răspândească virusul. Aici cred că e nevoie de fermitate, dar în același timp și 
de solidaritate. 

Vaccinarea a ajuns subiect de dispută politică. Măsurile din spitale au ajuns subiect de 
bătălie politică”, a afirmat Raluca Turcan. 

Președintele Klaus Iohannis a anunțat, marți, într-o declarație de presă susținută la 
Palatul Cotroceni, în cea mai neagră zi de la începutul pandemiei, că a convocat pentru 
miercuri o ședință cu responsabilii de gestionarea pandemiei pentru a decide restricții 
suplimentare. 

(Sursa: G4media.ro)  
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• Vicepreşedintele ANRE, în dezacord cu plafonarea impusă pe piața 
energiei : "Nu cred că era momentul să umblăm la producători" 

Cu toate că printre recomandările Comisiei Europene era şi suprataxarea producătorilor, 
în România, unde 70% din producţia de energie electrică este controlată de stat, existau 
alte mijloace de a obţine din aceste extra-profituri venituri bugetare şi nu cred că era 
momentul să "umblăm" la producători, a declarat, marţi, într-o videoconferinţă de 
specialitate, vicepreşedintele Autorităţii Naţionale de Reglementare în domeniul Energiei 
(ANRE), Zoltan Nagy-Bege. 

În context, oficialul ANRE a avertizat asupra faptului că Elcen şi Complexul Energetic 
Oltenia ar putea să aibă serioase probleme financiare "la acest preţ impus, de 450 de lei 
peste care se aplică un impozit de 80%". 

"Pe partea de plafonare se ridică o serie de probleme. Principalul pericol, ca la orice 
plafonare impusă în piaţă, o intervenţie poate să creeze nişte disfuncţionalităţi şi sunt 
convins că şi decidenţii au fost conştienţi de acest lucru. Primul efect care se poate 
întâmpla în momentul în care anumiţi actori din piaţă văd că există un preţ-plafon este 
să se ducă la acel preţ, indiferent dacă costurile cu achiziţia energiei sau gazelor justifică 
sau nu această majorare. Vom vedea câţi actori din piaţă vor avea tentaţia să se ducă 
exact la nivelul preţurilor impuse de această plafonare. Din păcate, Ordonanţa 7 din 
2013 a fost o inspiraţie proastă pentru această lege de aprobare. De acolo s-a inspirat 
pentru propunerile de amendamente şi s-a impus această impozitare a veniturilor 
producătorilor de energie. Deci, s-a simţit nevoia să se copieze... Punctul meu de vedere 
este că nu cred că era momentul să umblăm la producători. Suntem într-un moment în 
care pe acest lanţ producţie - transport - distribuţie singurii actori care în această 
perioadă nu au avut probleme au fost producătorii. Mă tem că prin această măsură am 
creat nişte probleme, mai ales unora. Concret, mă refer la producătorii de energie din 
surse fosile. Mă îngrijorează cel mai mult Complexul Energetic Oltenia şi Elcen, care la 
acest preţ impus, de 450 de lei peste care se aplică un impozit de 80%, s-ar putea să 
aibă serioase probleme financiare", a susţinut Nagy-Bege. 

Acesta a adăugat că, deşi suprataxarea producătorilor se afla printre recomandările 
Comisiei Europene, în România unde 70% din producţia de energie electrică este 
controlată de stat erau alte mijloace de a obţine din aceste extra-profituri 
venituri bugetare, respectiv dividendele care se vor plăti cu siguranţă.  
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"Mai este o prevedere care s-ar putea să creeze probleme. Cu toate că se plafonează 
preţurile, prin mecanismul de compensare aşa cum se prefigurează în articolele din 
Ordonanţa de Urgenţă, respectiv din legea de aprobare, e posibil ca anumiţi furnizori să 
nu fie compensaţi la adevărata valoare a pierderilor. În această variantă (a legii n.r.), 
ANRE nu cred că ar trebui să emită o nouă reglementare pentru a fi aplicată această 
lege fie pe partea de compensare, fie pe partea de plafonare", a afirmat Zoltan Nagy-
Bege. 

În viziunea reprezentantului ANRE, varianta legii de aprobare a OUG 118/2021, aprobată 
de Senat, este mult îmbunătăţită faţă de varianta aprobată de Guvern. 

"S-a venit cu nişte clarificări esenţiale în primul rând pentru furnizori ca să poată să 
aplice compensarea. Putem să spargem în două legea de aprobare a acestei Ordonanţe 
- partea de compensare şi partea de plafonare. Pe partea de compensare cred că 
majoritatea blocajelor au fost înlăturare, iar varianta aprobată ieri (luni, 18 octombrie 
2021, n.r.) de Senat chiar se poate aplica cu condiţia să existe şi surse bugetare pentru 
acoperirea acestor compensări şi ca plăţile către furnizori să se facă în timp. Sunt 
optimist că varianta găsită de Senat va fi cât de cât aplicabilă în realitate şi începând cu 
1 noiembrie chiar se poate aplica cu mult mai multă uşurinţă decât varianta iniţială", a 
mai spus vicepreşedintele ANRE. 

Comisiile economice din Senat au aprobat, luni, OUG 118/2021 referitoare la 
compensarea facturilor la energie, cu o serie de amendamente. Astfel, printre 
amendamentele propuse de PSD a fost posibilitatea amânării cu şase luni la plata 
facturilor pentru consumatorii vulnerabili. Totodată, profitul furnizorilor a fost plafonat la 
maximum 5% raportat la costurile de furnizare. 

De asemenea, amendamentele aduse de PNL au prevăzut majorarea sumelor plătite de 
la bugetul de stat în contul facturilor şi plafonarea preţului - pentru consumatorii casnici, 
precum şi exceptarea de la plată a certificatelor verzi, a contribuţiei de cogenerare şi a 
accizei şi reducerea TVA - pentru cei non-casnici. 

Printre modificări se află şi supraimpozitarea cu 80% a producătorilor de electricitate. 

OUG 118/2021 prevede o compensare de 0,21 lei pe kWh pentru electricitate şi 25% 
pentru gaze.  
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Pentru consumatorii noncasnici, s-a convenit exceptarea, în cazul energiei electrice, de la 
plata contravalorii certificatelor verzi, a contribuţiei pentru cogenerare de înaltă 
eficienţă, accizei, precum şi exceptarea, în cazul gazelor naturale, de la plata contravalorii 
accizei. TVA va fi redusă la 5%. 

Preţurile la energie electrică şi gaze naturale se plafonează, pentru clienţii casnici, la cel 
mult 1 leu kWh, iar pentru gaze la 0,37 lei/kWh. Plafoanele reprezintă preţul final 
facturat pentru clientul casnic. 

Legea de aprobare a OUG 118/2021 prevede, totodată, o supraimpozitare pentru 
producătorii de electricitate. Venitul suplimentar realizat de producătorii de energie 
electrică rezultat din diferenţa dintre preţul de vânzare al energiei electrice şi preţul de 
450 lei/MWh se impozitează cu 80%, este varianta votată în comisii. 

Proiectul de lege va fi discutat luni, 25 octombrie, în plenul Senatului. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Transportatorii solicită anchetă pe tema asigurărilor RCA. "Au eşuat 
lamentabil! România trece prin cea mai abruptă criză a disoluţiei 
autorităţilor din istorie" 

Transportatorii solicită anchetă pe tema asigurărilor RCA. "Au eşuat lamentabil! România 
trece prin cea mai abruptă criză a disoluţiei autorităţilor din istorie" 

Atac dur al Cofederaţiei la adresa autorităţilor române: "Observăm o tăcere complice, 
extrem de îngrijorătoare" FOTO Pexels.com 

Confederaţia Operatorilor şi Transportatorilor Autorizaţi din România (COTAR) a solicitat 
marţi, 19 octombrie, instituţiilor statului să ancheteze piaţa de asigurări obligatorii RCA 
din România care, potrivit organizaţiei, a devenit o mare problemă socială care afectează 
peste 8 milioane de români. 

"Asistăm, de o lună, la cel mai mare faliment din istorie, pe piaţa de asigurări din 
România, la o creştere iraţională a preţurilor RCA şi la o conduită din ce în ce mai 
abuzivă a societăţilor de asigurări, când vine vorba despre plata despăgubirilor.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 20 octombrie 2021 11 
 

Peste aceste probleme se suprapun cele legate de creşterea uriaşă a preţurilor la energie 
- gaze naturale şi curent electric - exact ca evoluţia preţului RCA din ultimele săptămâni. 

Întrebarea pe care şi-o pune orice cetăţean captiv al acestei ţări, obligat să cumpere 
aceste produse şi care plăteşte taxe şi impozite, în speranţa că instituţiile româneşti 
lucrează ca să îi protejeze interesele: ANRE, DNA, Consiliul Concurenţei şi Oficiul 
Naţional de Prevenire şi Combatere a Spălării Banilor. Au eşuat lamentabil! România 
trece prin cea mai abruptă criză a disoluţiei autorităţilor din istorie", a declarat 
preşedintele COTAR, Vasile Ştefănescu. 

Responsabilii dezastrului din piaţa de asigurări RCA din România 

Potrivit comunicatului Confederatiei transmis marţi, 19 octombrie, instituţiile care au 
ignorat această problemă până acum - Guvernul, Consiliul Concurenţei, Direcţia 
Naţională Anticorupţie, Oficiul Naţional de Prevenire şi Combatere a Spălării Banilor - 
sunt responsabile de dezastrul din piaţa de asigurări RCA din România. 

"Raportul ASF privind piaţa asigurărilor pe semestrul I al anului 2021 arată, la pagina 44, 
un aspect important pentru a distinge adevărul prin mlaştina de comunicate de presă 
transmise de către societăţile de asigurări. "Dauna medie RCA plătită () pentru daune 
materiale a crescut cu circa 2%. Retorica asigurătorilor, alături de prietenii acestora din 
Consiliul Concurenţei, este că trebuie limitate tarifele la service, pentru a opri explozia de 
preţuri pentru reparaţii. 

Explozia preţurilor la reparaţii auto a fost de 2% în ultimul an, adică de 3 ori mai mică 
decât rata anuală a inflaţiei şi de 50 de ori mai mică decât creşterea preţului RCA din 
ultimele săptămâni. În legătură cu piaţa RCA, observăm o tăcere complice, extrem de 
îngrijorătoare, a autorităţilor române. În anul 2009, Comisia de Supraveghere a 
Asigurărilor comunica oficial faptul că "doar 10% dintre şoferii care încheie poliţe RCA 
sunt implicaţi în accidente auto". 

În urmă cu o săptămână, Uniunea asigurătorilor anunţa: "Anual, din fiecare 20 de maşini 
înmatriculate în România, cel puţin una produce accidente în trafic soldate cu pagube 
materiale sau vătămări corporale şi decese". Asta înseamnă că 5% dintre şoferii români 
produc accidente. Ceea ce nu spun niciodată multinaţionalele de asigurări, pentru că 
aflarea adevărului de către români dăunează grav afacerii lor, este că frecvenţa 
daunei este în scădere de la an la an", a mai detaliat COTAR.  
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Calculele realizate de către reprezentanţii operatorilor şi transportatorilor autorizaţi arată 
că ponderea şoferilor implicaţi în accidente a scăzut, în ultimii 12 ani, cu 50%, iar dauna 
medie RCA înregistrată la nivelul primului semestru al acestui an a fost de 7.832 de lei. 

De asemenea, prima medie RCA estimată pentru luna octombrie 2021 se ridică la 1.100 
lei, la o frecvenţă a daunei de 5%. 

"Calcul: la 100 de poliţe RCA vândute, rezultă următoarele date: Suma încasată din 
vânzarea a 100 de poliţe RCA este: 

1.100 x 100 = 110.000 lei; 

Valoarea despăgubirilor achitată: 7.832 lei x 5 daune = 39.160 lei; 

Diferenţa dintre încasări şi despăgubiri achitate: 110.000 - 39.160 = 70.840 lei; Valoarea 
procentuală a daunelor raportate la încasări: 35,6%. 

Ce se întâmplă cu cele 64,4 de procente, respectiv cei 70.840 de lei încasaţi în mod 
obligatoriu din poliţele RCA? 

Orice societate din lume şi-ar dori o afacere prin care să vândă un produs a cărui 
achiziţie este obligatorie, sub sancţiunea legii şi să aibă cheltuieli de 35,6%. Pentru o 
corectă şi bună înţelegere a tipurilor de despăgubiri cuprinse în calculul daunei medii 
RCA precizăm că aceasta include: reparaţiile achitate către service de către firma de 
asigurări; plata în regie proprie, achitată de către firme de asigurări; închirierea unui 
autovehicul similar cu clasa celui avariat; vătămări corporale şi decese; alte bunuri (ex: 
parapeţii metalici de pe drumurile publice, avariaţi în urma accidentelor de circulaţie, 
stâlpi, garduri etc.)", au explicat reprezentanţii Confederaţiei. 

Conform declaraţiilor publicate în luna octombrie 2021 de Euroins, cel mai mare 
asigurator RCA din România la acest moment, citate de COTAR, în primele nouă luni ale 
acestui an asigurătorul ar fi achitat aproximativ 150 milioane de lei despăgubiri (RCA + 
CASCO), ceea ce înseamnă 16,6 milioane lei despăgubiri pe lună sau 200 milioane de lei 
pe an. 

"Euroins a încasat în anul 2020 prime în valoare de peste 1,4 miliarde de lei, iar 
despăgubirile estimat a fi plătite ajung de 200 de milioane de lei/an, adică 15% din 
încasări. Asta înseamnă că doar 15% din încasările firmei Euroins au ca 
destinaţie plata reparaţiilor către service-urile auto.  
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Cu toate acestea, observăm următoarele anomalii: despăgubirile nu sunt achitate în 
termen legal; preţul RCA a crescut cu peste 100% în ultimele săptămâni; cea mai mare 
firmă de asigurări din România şi-a scos banii ani la rând prin contracte de reasigurare 
de 90% din valoarea primelor încasate prin intermediul unor firme situate în Insulele 
Barbados, iar după ce şi-a făcut plinul, a intrat în procedura de faliment, urmând ca toţi 
şoferii să achite contribuţii la Fondul de Garantare a Asiguraţilor, ca să poată fi 
despăgubiţi şoferii asiguraţi la acea firmă de asigurări", au mai menţionat transportatorii. 

COTAR solicită public autorităţilor române verificarea minuţioasă a operaţiunilor 
desfăşurate de către Euroins în România 

În acest context, COTAR solicită public autorităţilor române verificarea minuţioasă a 
operaţiunilor desfăşurate de către societatea Euroins în România, atât de către ASF, DNA 
şi de către Oficiul Naţional de Prevenire şi Combatere a Spălării Banilor. 

Există informaţii că societatea Euroins a adoptat aceleaşi practici precum firma City 
Insurance, tragerea la răspundere penală a tuturor persoanelor vinovate care au 
contribuit la falimentul City Insurance, precum şi implicarea urgentă a ASF şi a Consiliul 
Concurenţei pentru oprirea creşterii iraţionale a preţurilor RCA, care afectează în mod 
direct peste 8 milioane de şoferi români 

(Sursa: ziare.com) 

 

• INS organizează, miercuri, un eveniment online în contextul Zilei 
Europene a Statisticii 

Institutul Naţional de Statistică (INS) organizează, miercuri, webinarul "Istoria 
recensămintelor populaţiei şi locuinţelor din România - de la începuturi până în zilele 
noastre", în contextul Zilei Europene a Statisticii. 

Potrivit organizatorilor, evenimentul va fi susţinut cu prezentări de către Tudorel Andrei 
- preşedintele INS, Constanţa Mihăescu - prodecan al Facultăţii de Cibernetică, Statistică 
şi Informatică Economică din cadrul Academiei de Studii Economice (ASE), şi Silvia Pisică 
- coordonator Unitatea de Coordonare şi Implementare a RPL2021 (UCIR). 
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Ziua Europeană a Statisticii este sărbătorită la nivelul Uniunii Europene sub deviza 
"Statistica, un vaccin pentru protecţia democraţiei şi combaterea virusului dezinformării" 
şi în vederea pregătirii lansării campaniei de promovare a Recensământului Populaţiei şi 
Locuinţelor, care va avea loc în prima parte a anului 2022. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• București, orașul în care gestionarea deșeurilor e făcută în șase 
moduri diferite. Marea ratare a fondurilor puse la dispoziție de UE. 
Expert: Capitala a ratat crunt obiectivul de 50% reciclare pentru 2020 

„Până în prezent, Primăria Municipiului București nu a încheiat niciun contract finanțat 
prin fonduri europene pentru gestionarea deșeurilor” este răspunsul primit de 
G4Media.ro chiar de la Primăria Capitalei. În lipsa unui plan coordonat la nivelul 
Capitalei, fiecare sector dintre cele șase sectoare și-a făcut propria strategie de colectare 
și gestionare a gunoiului. 

Așa s-a ajuns la situații absurde într-o capitală de stat membru UE. În timp ce în Sectorul 
1, cel mai bogat din punct de vedere al resurselor financiare, cetățenii nu plătesc nimic 
pentru colectarea gunoiului, în Sectorul 2 – printre cele mai sărace – cetățenii au fost 
obligați să plătească atât tarifele, cât și taxă specială de habitat. 

Iar începutul de an a adus și primul mare scandal legat de gunoaie. Primarul Sectorului 
1, Clotilde Armand, a refuzat să mai plătească facturile pentru compania Romprest, 
arătând că municipalitatea plătește nejustificat cele mai mari tarife din țară. Armand a 
acuzat Romprest că umflă facturile, în timp ce compania s-a apărat cu contractul atribuit 
de fostul primar liberal Andrei Chiliman. După aproape jumătate de an în care gunoiul 
nu a fost colectat sau a fost ridicat sporadic, cele două părți au convenit o scădere a 
valorii contractului. 
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Cine colectează deșeurile în București: 

Sectorul 1: Compania Romprest Service S.A. Este disputată între două grupări de 
acționari. Una e controlată de Maricel Păcuraru (patronul Realitatea PLUS), alta de 
Andrei Drăcea (cetățean român născut la Moscova, cu afaceri cu statul în domeniul 
sănătății, care a cumpărat o parte din acțiuni de la Radu Budeanu). Și statul e acționar cu 
10% prin Compania Aeroporturi București. 

Sectorul 2: Compania Supercom (controlată de Ilie Ciuclea, fost senator PSD) 

Sectorul 3: Societatea SD 3 Salubrizare și Deszăpezire (deținută de Consiliul Local) 

Sectorul 4: Rosal (fondată de Silviu Prigoană) 

Sectorul 5: Salubrizare Fapte 5 SA (deținută de Consiliul Local) 

Sectorul 6: Urban SA (Gabriel Teodor Florescu, reținut în 2015 de Parchetul General 
pentru o presupusă evaziune fiscală și trimis în judecată) 

Și pentru că nu există o viziune de ansamblu pe tot orașul, fiecare sector are propriul 
regulament de salubritate, iar firmele acționează în consecință. În unele sectoare se 
colectează separat, în altele nu. Un lucru este însă comun: nicăieri în capitală nu s-a 
implementat sistemul modern al containerelor îngropate, astfel încât majoritatea 
blocurilor au rămas captive modelului cu ghene insalubre, care produc mizerie în 
interiorul imobilelor și favorizează apariția gândacilor și a șobolanilor. 

Prețul lipsei oricărei strategii? Pentru că nu colectează selectiv și nu reciclează aproape 
nimic, Capitala este captivă în ceea ce priveşte depozitarea deşeurilor de depozitul de 
deșuri de la Vidra. A spus-o ministrul Mediului, Tanczos Barna, după o ședință la 
Sectorul 1 în luna iulie: ”Există o singură locaţie autorizată din punct de vedere de 
mediu, unde se pot depozita deşeurile şi Ministerul va analiza posibilitatea oferirii unei 
alternative pentru a putea depozita deşeurile şi în alte judeţe, în cazul în care pe acele 
locaţii autorizate şi aprobate din punct de vedere al mediului există şi această 
posibilitate”. 

Iar groapa de gunoi de la Vidra mai are loc pentru deșeurile colectate în trei ani. Apoi se 
va umple.  
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Un alt proiect ratat este cel al incineratorului ecologic, care ar fi trebuit să rezolve 
problema gropilor de gunoi arhipline din jurul capitalei. Fostul primar general Gabriela 
Firea a lansat proiectul, dar primarul Sectorului 4, Daniel Băluță, s-a opus categoric 
instalării acestui dispozitiv pe raza sectorului său. Astfel că incineratorul, ce urma să fie 
construit cu fonduri europene, a rămas doar la stadiul de proiect. 

Cum s-a ajuns însă în această situație, în care fiecare primar de sector face ce vrea, fără o 
minimă coordonare și fără un plan unitar? Primăria București recunoaște că banii 
europeni pentru rezolvarea problemei deșeurilor au fost ignorați de-a lungul anilor, însă 
spune că a făcut un prim pas pentru atragerea unor fonduri europene pierdute, 
disponibile până la finalul exercițiului financiar 2014-2020. 

„În iulie 2021, PMB împreună cu primarii celor 6 sectoare au înființat Asociația de 
Dezvoltare Intercomunitară pentru Gestionarea Integrată a Deșeurilor Municipale în 
Municipiului București, pentru implementarea strategiei de colectare și de tratare a 
deșeurilor din București prin accesarea fondurilor europenepe exercițiul 2014-2020, care 
erau disponibili dar care nu au fost atrași până acum”, se arată într-un răspuns al 
Primăriei Generale remis G4Media.ro. 

Municipiul București a fost eligibil pentru atragerea fondurilor europene începând cu 
anul 2016, când a apărut Ghidului solicitantului pentru Programul Operațional 
Infrastructura Mare 2014-2020, însă abia în decembrie 2017, printr-o hotărâre de 
Guvern, Planul a fost revizuit și aprobat. 

A trebuit să mai treacă alți doi ani, spune Primăria într-un răspuns pentru G4Media.ro, ca 
să fie demarată procedura de achiziție publică pentru realizarea Planului de Gestionare 
al Deșeurilor. Un plan care a ajuns să fie propus și aprobat de consilierii generali după 
alți doi ani și anume, în septembrie 2021. Mult prea târziu. 

Experții în managementul deșeurilor consultați de G4Media.ro spun că la ora actuală, 
reciclarea în București este făcută în proporție de maximum 12 % și că până acum, 
capitala a ratat obiectivul de 50 % pe care trebuia să îl îndeplinească până în 2020. 

„Bucureștiul, atât la nivel de municipiu cât și la nivelul sectoarelor, se zbate încă pentru a 
găsi o soluție unitară, performantă, adecvată vremurilor noastre, pentru a-și administra 
deșeurile. Deocamdată, dacă la nivel de sectoare există măcar o salubrizare 
rezonabilă, în ceea ce privește managementul efectiv al deșeurilor, recuperarea 
materialelor utile prin reciclare este departe de-a fi ceea ce ne dorim.  
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La o reciclare de 10-12%, Bucureștiul mai are un drum foarte lung de parcurs până la cei 
55% de atins până in 2025. Deja a ratat crunt obiectivul de 50% pentru 2020”, a declarat 
pentru G4Media.ro Raul Pop, expert deșeuri, fost secretar de stat în Ministerului 
Mediului. 

El mai arată că, spre deosebire de zona Bucureşti-Ilfov, restul țării s-a organizat în 
Asociații de Dezvoltare Intracomunitară prin intermediul cărora au atras finanțări de 
circa de 2 miliarde de euro, concretizate în stații de sortare şi de transfer, depozite 
moderne de deşeuri şi chiar pubele şi auto-speciale. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

• Comunicat de presă - Europarlamentar PSD Victor Negrescu 

Europarlamentarul Victor Negrescu a obţinut 700 de milioane de euro suplimentare 
pentru copii în propunerea de buget european susţinută de Parlamentul European 

În cadrul reuniunii Parlamentului European de la Strasbourg, eurodeputatul Victor 
Negrescu, raportor alternativ al Grupului S&D privind bugetul pe anul 2022, a solicitat 
creşterea fondurilor pentru Garanţia Europeană pentru Copii şi obţinut 700 de milioane 
de euro suplimentare pentru copii în propunerea de buget european susţinută de 
Parlamentul European. 

"Solicităm implementarea rapidă în 2022 a Garanţiei europene pentru copii, asigurându-
ne astfel că niciun copil nu este lăsat în urmă şi nu suferă efectele negative ale 
pandemiei. Cererea noastră pentru o alocare suplimentară de 700 de milioane de euro 
pentru garanţia pentru copii reprezintă o realizare cheie a grupului nostru politic", a 
declarat eurodeputatul Victor Negrescu, în plenul Parlamentului European. 

Europarlamentarul român a solicitat mai multă responsabilitate din partea liderilor 
europeni şi a propus o creştere de 2,7 miliarde de euro a bugetului faţă de propunerea 
Comisiei Europene. 

"Liderii europeni trebuie să dea dovadă de responsabilitate şi să acţioneze în 
conformitate cu acordul care a fost încheiat cu privire la Cadrul Financiar Multianual.  
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Reducerile propuse de Consiliu ne împiedică să ne îndeplinim obiectivele pe care le 
avem pentru Europa, să implementăm politicile agreate de liderii europeni şi să 
planificăm o redresare socială puternică pentru viitorul Europei. În viziunea 
Parlamentului European şi a grupului nostru politic, credem că este important să arătăm 
mai multă ambiţie atunci când vine vorba de bugetul pentru viitor. Trebuie să oferim 
resurse adecvate pentru a face faţă crizei din sănătate, dar şi provocărilor sociale şi 
economice pe care le ridică. Solicităm o creştere a bugetului UE cu 2,7 miliarde de euro, 
păstrând în acelaşi timp marje şi resurse suficiente pentru instrumentele speciale. Aceste 
fonduri vor permite UE să facă mai multe pentru fiecare european, fiecare stat membru 
şi fiecare politică europeană", a explicat eurodeputatul social democrat. 

Reprezentantul României în Parlamentul European a cerut ca anul 2022 să fie un an de 
implementare total în contextul în care anul acesta a fost pierdut în ceea ce înseamnă 
desfăşurarea programelor europene. 

"Pentru aceasta, avem nevoie din partea Comisiei să facă din 2022 un an complet de 
execuţie a bugetului. Nu mai putem pierde timp. 2021 a fost un an pierdut pentru 
actualul CFM. Şi asta nu este vina noastră. Statele membre şi Comisia ar fi trebuit să facă 
mai multe pentru a accelera implementarea. 

Socialiştii şi democraţii din Parlamentul European au trei priorităţi cheie: 

- susţinem o redresare socială, cu accent pe tineret, ocuparea forţei de muncă, educaţie, 
coeziune, IMM-uri şi startup-uri pentru care solicităm fonduri suplimentare de 1,2 
miliarde de euro 

- dorim să investim într-un viitor durabil, incluzând clima, cercetarea şi inovarea, 
sănătatea, digitalizarea, transporturile şi agricultura, pentru care credem că este nevoie 
de 2 miliarde de euro în plus 

- credem că Europa ar trebui să promoveze solidaritatea şi valorile democratice în UE şi 
în întreaga lume şi, pentru aceasta, Parlamentul solicită fonduri suplimentare de peste 
600 de milioane de euro 

Aceste priorităţi se reflectă în consolidarea şi creşterea tuturor programelor UE", a 
precizat europarlamentarul Victor Negrescu. 
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La propunerea raportului alternativ la bugetul pe anul 2022, eurodeputaţii au votat 
creşteri substanţiale pentru mai multe linii bugetare. 

"De asemenea, suntem bucuroşi să vedem câteva dintre solicitările noastre integrate în 
propunere, cum ar fi: 

- o nouă linie bugetară pentru turism de 42 de milioane de euro, 

- 24 de milioane de euro suplimentare pentru IMM-uri şi startup-uri, 

- 5 milioane de euro pentru dialogul social şi 7,5 milioane de euro pentru reducerea 
şomajului, 

- 90 de milioane pentru parteneriatul estic şi sudic 

(...) Discuţia noastră de astăzi este esenţială. 

Dacă vrem să facem lucrurile mai bine la nivel local, naţional şi european şi să ne 
respectăm priorităţile, trebuie să alocăm resurse adecvate pentru bugetul UE. 

În acest sens, propunerile noastre sunt constructive şi clare şi pot reprezenta punctul de 
plecare al unui buget european care să corespundă aşteptărilor cetăţenilor", a conchis 
deputatul în Comisia pentru bugete a Parlamentului European. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Secretarul american al Apărării, Lloyd J. Austin III, în vizită la 
Bucureşti 

Secretarul american al Apărării, Lloyd J. Austin III, a fost primit, miercuri dimineaţa, de 
ministrul român al Apărării, Nicolae Ciucă. Oficialul american se află într-o vizită oficială 
în România, urmând să fie primit şi de preşedintele Klaus Iohannis. 

Discuţiile cu Nicolae Ciucă vizează situaţia de securitate din zona Mării Negre, temele 
aflate pe agenda reuniunii miniştrilor Apărării din statele membre ale NATO care va avea 
loc săptămâna acesta la Bruxelles, precum şi evoluţia relaţiilor militare dintre România şi 
SUA, în contextul Parteneriatului strategic dintre cele două ţări, informează Agerpres. 
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La sfârşitul întrevederii, cei doi miniştri ai Apărării vor susţine declaraţii de presă, la 
sediul MApN, începând cu ora 10,15. 

Ulterior, Lloyd J. Austin III va fi primit de preşedintele Iohannis, la Palatul Cotroceni. 

Potrivit unui comunicat publicat pe 15 octombrie pe site-ul oficial al Ministerului 
american al Apărării, în timpul vizitei sale în România, Lloyd J. Austin III va merge şi la 
baza militară de la Mihail Kogălniceanu. 

Vizita în România a secretarului american al Apărării face parte dintr-un turneu care a 
inclus Georgia şi Ucraina, înainte de participarea la reuniunea NATO de la Bruxelles care 
începe joi. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Comisia Europeană cere clarificări României privind decizia CCR care 
neagă dreptul UE. E primul pas spre declanșarea procedurii de 
infringement 

Comisia Europeană a trimis Guvernului României o scrisoare în care cere clarificări 
privind decizia CCR 390 din 2021, care neagă dreptul UE, au declarat pentru G4Media.ro 
surse guvernamentale. Acesta este primul pas procedural spre declanșarea procedurii de 
infringement (sancționarea unui stat membru care nu respectă dreptul UE). 

Curtea Constituțională (CCR) a decis în iunie 2021, cu majoritate de 7 la 2, că Secția 
Specială de anchetare a magistraților este constituțională, iar desființarea ei nu poate fi 
decisă decât de Parlament, potrivit unui comunicat al CCR. 

CCR a atras atenția judecătorilor de la instanțele ordinare de judecată că nu pot aplica 
decizia Curții de Justiție a UE (CJUE) în detrimentul deciziilor CCR. Practic, Curtea 
Constituțională a decis că dreptul intern este mai puternic decât dreptul UE. 

Pe 7 iunie 2021, judecătorul Costin Andrei Stancu de la Curtea de Apel Pitești stabilise, în 
baza deciziei CJUE din 18 mai 2021, că Secția Specială funcționează contrar legislației 
europene. 
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Decizia CCR a produs deja efecte. În septembrie, un complet al Înaltei Curţi de Casaţie şi 
Justiţie (ÎCCJ) a decis să respingă cererea foştilor procurori DNA Ploieşti, Lucian Onea şi 
Mircea Negulescu zis Portocală, de a constata nulitatea absolută a rechizitoriului şi a 
dosarului întocmit de Secţia pentru Investigarea Infracţiunilor din Justiţie (SIIJ), potrivit 
încheierii de şedinţă din data de 8 septembrie 2021. Judecătoarele au decis să aplice 
decizia CCR, care a declarat SIIJ constituţională, nu decizia Curţii de Justiţie a Uniunii 
Europene (CJUE), care – pe 18 mai 2021 – a declarat că Secţia Specială încalcă legislaţia 
europeană. 

Textul integral al scrisorii 

Domnule Ministru, 

Vă scriu în legătură cu Decizia nr. 390/2021 din 8 iunie 2021 a Curții Constituționale a 
României, privind o excepție de neconstituționalitate a unor dispoziții din Legea nr. 
304/2004 privind organizarea sistemului judiciar și din Ordonanța de urgență a 
Guvernului nr. 90/2018 privind unele măsuri pentru operaționalizarea Secția pentru 
Investigarea Infracțiunilor din Justiție (SIIJ). Decizia Curții Constituționale generează 
preocupări serioase, întrucât afectează nucleul ordinii juridice a Uniunii Europene. Prin 
decizia respectivă, Curtea Constituțională pune sub semnul întrebării constatările Curții 
de Justiție a Uniunii Europene în hotărârea sa din 18 mai 2021 în cauzele conexate C-
83/19, C-127/19, C-195/19, C-291/19, C-355/19 și C-379/191, Asociația ‘Forumul 
Judecătorilor Din România’ și alții. De altfel, decizia a împiedicat instanțele române să 
pună în aplicare pe deplin legislația UE, astfel cum a fost interpretată de Curtea de 
Justiție, să evalueze compatibilitatea cu legislația UE a dispozițiilor naționale declarate 
de Curtea Constituțională în conformitate cu Constituția României și să lase neaplicate 
astfel de dispoziții în cazul în care se constată că acestea sunt contrare dreptului UE. 

Decizia Curții Constituționale contravine principiilor fundamentale ale dreptului UE, în 
special principiului conform căruia dreptul Uniunii prevalează asupra dreptului național 
și că hotărârile Curții de Justiție sunt obligatorii pentru toate instanțele naționale și 
pentru toate celelalte autorități ale statelor membre. În acest mod, decizia menționată 
anterior contestă, de asemenea, autoritatea Curții de Justiție atunci când interpretează 
tratatele UE, inclusiv în ceea ce privește cerințele de independență a justiției consacrate 
la articolul 19 alineatul (1) al doilea paragraf din TUE și la articolul 47 din Carta 
drepturilor fundamentale a Uniunii Europene.  
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Curtea de Justiție, Hotărârea din 18 mai 2021, Asociatia ‘Forumul Judecătorilor Din 
România’ și alții, cauzele conexate C-83/19, C-127/19, C-195/19, C-291/19, C-355/19 și 
C-379/19, EU:C:2021:393. Ref. Ares(2021)6369875 – 18/10/2021 Pentru funcționarea 
procedurii preliminare prevăzută la articolul 267 TFUE, este indispensabil ca o hotărâre 
în care Curtea interpretează dispozițiile dreptului Uniunii să fie obligatorie pentru toate 
instanțele naționale și respectată de acestea. 

În temeiul articolului 4 alineatul (3) TUE, care consacră principiul cooperării loiale, 
Uniunea și statele membre sunt obligate, în deplin respect reciproc, să se ajute în 
îndeplinirea misiunilor prevăzute de tratate. Aceeași dispoziție obligă statele membre să 
faciliteze îndeplinirea sarcinilor Uniunii și să se abțină de la orice măsură care ar putea 
pune în pericol realizarea obiectivelor Uniunii. Obligația prevăzută la articolul 4 alineatul 
(3) TUE este obligatorie pentru toate autoritățile statelor membre, inclusiv pentru toate 
tribunalele și curțile constituționale. 

Comisia are cunoștință de faptul că, în România, nerespectarea de către judecători a 
deciziilor Curții Constituționale constituie o abatere disciplinară în temeiul legislației 
naționale și constată cu îngrijorare că au fost deschise proceduri disciplinare împotriva 
unui judecător care a acționat în aplicarea hotărârii Curții de Justiție din 18 mai 2021. 
Comisia subliniază că simpla perspectivă de a face obiectul unei proceduri disciplinare 
pentru conținutul unei hotărâri judecătorești este un element grav de intimidare pentru 
toate instanțele naționale care urmăresc să respecte cerințele dreptului Uniunii și 
contravine principiului independenței judiciare consacrat la articolul 19 alineatul (1) al 
doilea paragraf TUE coroborat cu articolul 47 din Carta drepturilor fundamentale a 
Uniunii Europene. 

În acest sens, Comisia a luat act, de asemenea, de o decizie recent publicată a Înaltei 
Curți de Casație și Justiție din 8 septembrie 2021, în care Înalta Curte de Casație și 
Justiție a urmat decizia Curții Constituționale și nu a respectat hotărârea Curții de Justiție 
din 18 mai 2021, fără a recurge la procedura preliminară prevăzută la articolul 267 din 
TFUE. Comisia constată că, în practică, decizia Curții Constituționale a golit de conținut 
marja de apreciere lăsată instanțelor naționale prin hotărârea Curții de Justiție din 18 
mai 2021 pentru a evalua conformitatea Secției pentru Investigarea Infracțiunilor din 
Justiție (SIIJ) cu criteriile stabilite de Curtea de Justiție. 
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Este important să se reamintească faptul că, în mai multe rapoarte privind progresele 
înregistrate în cadrul Mecanismului de cooperare și de verificare (MCV)2, Comisia a 
constatat că SIIJ a fost utilizată ca instrument de presiune asupra judecătorilor și 
procurorilor și că funcționarea sa continuă nu este în conformitate cu recomandările 
MCV. Prin urmare, Comisia consideră că această decizie a Curții Constituționale riscă să 
constituie un obstacol în calea îndeplinirii obiectivelor de referință ale MCV3. 

Decizia Comisiei din 13 decembrie 2006 de stabilire a unui mecanism de cooperare și de 
verificare a progresului realizat de România în vederea atingerii anumitor obiective de 
referință specifice în domeniul reformei sistemului judiciar și al luptei împotriva 
corupției, JO L 354, 14.12.2006, p. 56. 

Hotărârea Curții de Justiție din 18 mai 2021 reamintește că decizia MCV este obligatorie 
în toate elementele sale pentru România și că România este obligată să ia măsurile 
corespunzătoare în vederea îndeplinirii obiectivelor de referință ale MCV, ținând seama 
în mod corespunzător, în temeiul principiului cooperării loiale prevăzut la articolul 4 
alineatul (3) din TUE, de rapoartele întocmite de Comisie pe baza deciziei respective și, 
în special, de recomandările formulate în rapoartele respective. Înainte de a lua orice 
decizie de a face uz de competențele sale în calitate de gardian al tratatelor în această 
privință, Comisia solicită autorităților române să își clarifice poziția cu privire la evoluțiile 
prezentate mai sus. V-aș fi recunoscător dacă ne-ați transmite răspunsul dumneavoastră 
în termen de patru săptămâni de la primirea prezentei scrisori. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Comisia Europeană a adoptat programul de lucru pentru 2022 care 
include o iniţiativă privind un venit minim adecvat 

Comisia Europeană a adoptat marţi programul de lucru pentru 2022, care stabileşte 
următoarele etape ale agendei sale îndrăzneţe şi transformatoare către o Europă post-
COVID-19 mai verde, mai echitabilă, mai digitală şi mai rezilientă, inclusiv o economie în 
serviciul cetăţenilor, care include o iniţiativă privind un venit minim adecvat, se arată 
într-un comunicat al Executivului comunitar. 
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CE va lua măsuri pentru transpunerea în realitate a celor şase obiective ambiţioase 
emblematice: o economie în serviciul cetăţenilor, un Pact verde european, o Europă 
pregătită pentru era digitală, o Europă mai puternică pe plan internaţional, promovarea 
modului nostru de viaţă european şi un nou elan pentru democraţia europeană. 

CE pledează pentru o economie în serviciul cetăţenilor. Odată cu accelerarea redresării şi 
cu revenirea activităţii economice la nivelurile de dinainte de criză, trebuie să ne gândim 
la modalităţi care să confere economiei noastre sociale de piaţă o mai mare rezilienţă. 
Comisia se va baza pe Planul de acţiune privind Pilonul european al drepturilor sociale 
pentru a asigura locuri de muncă de calitate, condiţii de muncă echitabile şi un echilibru 
mai bun între viaţa profesională şi cea privată, şi va prezenta, de asemenea, o propunere 
de îmbunătăţire a protecţiei lucrătorilor împotriva riscurilor legate de expunerea la 
azbest la locul de muncă. 

Pentru a sprijini politicile statelor membre, Comisia va consolida plasele de siguranţă 
socială esenţiale pentru amortizarea şocurilor economice, aceasta urmând să prezinte o 
iniţiativă privind un venit minim adecvat. 

"Având în vedere că sectorul financiar este esenţial pentru redresarea economică, vom 
prezenta, de asemenea, propuneri privind plăţile instant pentru a promova acceptarea 
deplină a acestora în UE şi vom facilita accesul întreprinderilor la capital în UE. Odată ce 
se va găsi o soluţie globală privind reforma cadrului internaţional de impozitare a 
societăţilor, Comisia va asigura punerea în aplicare rapidă şi coerentă a acesteia în 
întreaga UE", se menţionează în comunicat. 

În ceea ce priveşte Pactul verde european, Comisia va continua să facă din Europa 
primul continent neutru din punct de vedere climatic până în 2050. Pe lângă pachetul 
său inovator intitulat "Pregătiţi pentru 55", prezentat în 2021 ca parte a Pactului verde 
european, un obiectiv revoluţionar, Comisia va propune un cadru de reglementare 
pentru certificarea absorbţiilor de carbon. În plus, Comisia: va lua măsuri suplimentare în 
direcţia mobilităţii cu emisii zero, de exemplu prin revizuirea standardelor privind 
emisiile de CO2 pentru vehiculele grele; va urmări planul de acţiune privind reducerea la 
zero a poluării pentru a îmbunătăţi calitatea apei şi a aerului; va stabili noi norme privind 
utilizarea durabilă a pesticidelor şi va promova economia circulară prin consolidarea 
dreptului de a repara produsele, pentru a se evita înlocuirea acestora. 
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De asemenea, Comisia va mobiliza resurse, pe lângă Fondul pentru atenuarea impactului 
social al acţiunilor climatice deja propus, dublând astfel finanţarea externă pentru 
biodiversitate. Obligaţiunile verzi vor juca, de asemenea, un rol din ce în ce mai 
important şi vor transpune în realitate angajamentul de a plasa finanţarea durabilă în 
avangarda eforturilor de redresare ale UE, se subliniază în comunicat. 

CE va lua măsuri pentru o Europă pregătită pentru era digitală. Având în vedere că 
pandemia a fost un catalizator pentru accelerarea digitalizării lumii, Comisia îşi va 
continua traiectoria către deceniul digital pentru a realiza transformarea digitală a UE 
până în 2030. Piaţa unică rămâne esenţială pentru inovarea Europei şi, prin urmare, 
Comisia a propus o nouă perspectivă asupra politicii în domeniul concurenţei şi va 
prezenta un instrument pentru situaţii de urgenţă al pieţei unice pentru a preveni 
perturbările viitoare. Pentru a aborda preocupările stringente legate de furnizarea de 
semiconductori de care depind soluţiile digitale, va adopta Actul european privind 
cipurile cu scopul de a promova un ecosistem de ultimă generaţie şi de a dezvolta noi 
pieţe pentru tehnologii europene inovatoare. 

În plus, Comisia va propune un Act european privind rezilienţa cibernetică pentru a 
stabili standarde comune de securitate cibernetică şi va începe să construiască sistem 
global de comunicaţii securizate bazat pe spaţiu al UE pentru a furniza, la nivelul UE, o 
conectivitate în bandă largă şi comunicaţii independente securizate statelor membre. 
Măsurile de facilitare a asimilării competenţelor digitale în şcoli şi în învăţământul 
superior vor fi, şi ele, prioritare. 

În ceea ce priveşte o Europă mai puternică pe plan internaţional, Executivul comunitar 
continuă să consolideze statutul unic al UE de lider mondial. În cursul anului viitor, 
Comisia va prezenta o nouă strategie intitulată "Portalul mondial" (Global Gateway) 
pentru a construi parteneriate în materie de conectivitate în întreaga lume, scopul fiind 
stimularea comerţului şi a investiţiilor. Până la sfârşitul acestui an, va fi prezentată o 
nouă Declaraţie comună UE-NATO, iar Comisia se va strădui să accelereze lucrările 
privind o veritabilă uniune europeană a apărării, potrivit Agerpres.ro. 

În vederea tranziţiei energetice globale şi a unor oceane mai sănătoase, vor fi prezentate 
o nouă strategie privind angajamentul internaţional în domeniul energiei şi un plan de 
acţiune privind guvernanţa internaţională a oceanelor.  
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În domeniul promovarea modului de viaţă european, CE va lansa o nouă iniţiativă ALMA 
(Aim, Learn, Master, Achieve - Orientare - Învăţare - Specializare - Reuşită), care să îi 
ajute pe tinerii europeni defavorizaţi care nu sunt încadraţi profesional şi nu urmează 
niciun program educaţional sau de formare să dobândească experienţă profesională în 
străinătate, beneficiind de sprijinul social necesar. Pentru a se asigura că tinerii dispun de 
capacitatea de a modela viitorul, Comisia a propus ca anul 2022 să devină Anul 
european al tineretului. Obiectivul final este integrarea lor în sistemul de educaţie şi de 
formare profesională sau găsirea unor locuri de muncă de calitate. 

Comisia va prezenta, de asemenea, o strategie a UE pentru universităţi şi va propune 
modalităţi pentru o cooperare transnaţională mai profundă şi mai durabilă în 
învăţământul superior. 

Ţinând seama de învăţămintele desprinse din pandemie, Comisia va prezenta o strategie 
europeană privind serviciile de îngrijire pentru a îmbunătăţi în mod global aceste servicii, 
de la îngrijirea copiilor la îngrijirea pe termen lung. 

Pentru a consolida în continuare uniunea europeană a sănătăţii, Comisia va garanta 
accesul la medicamente de înaltă calitate la preţuri accesibile, propunând un nou cadru 
pentru un sector farmaceutic dinamic al UE, va prezenta o revizuire a legislaţiei privind 
medicamentele pentru copii şi pentru bolile rare şi va consolida acţiunile de screening şi 
diagnosticare precoce a cancerului, datorită cărora pot fi salvate vieţi, prin intermediul 
unei recomandări privind screeningul pentru depistarea cancerului. 

Referitor la un nou elan pentru democraţia europeană, Comisia va lua măsuri 
suplimentare pentru a proteja libertatea şi pluralismul mass-mediei, prin prezentarea 
unei Legi europene privind libertatea mass-mediei, şi va proteja în continuare statul de 
drept, care este un element esenţial pentru funcţionarea eficace a UE. 

Datorită Conferinţei privind viitorul Europei, care este în plină desfăşurare, şi datorită 
iniţiativelor cetăţeneşti europene, democraţia europeană va deveni tot mai dinamică, 
apreciază Executivului comunitar. 

Pentru a intensifica lupta împotriva criminalităţii transfrontaliere, instituirea unui cadru 
juridic comun pentru transferul eficient al procedurilor penale între statele membre va 
rămâne o prioritate.  
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De asemenea, vor fi continuate eforturile în ceea ce priveşte conceperea noului 
organism interinstituţional al UE în materie de etică, în strânsă colaborare cu alte 
instituţii. 

În vederea asigurării egalităţii pentru toţi, vor fi propuse măsuri de îmbunătăţire a 
recunoaşterii filiaţiei între ţările UE. De asemenea, va fi prezentată o iniţiativă privind 
exodul creierelor şi atenuarea provocărilor asociate cu declinul populaţiei, care va 
identifica posibile soluţii, informează Comisia Europeană. 

Programul de lucru al Comisiei conţine 42 de noi iniţiative de politică circumscrise 
tuturor celor şase obiective ambiţioase emblematice menţionate în Orientările politice 
ale preşedintei von der Leyen şi se bazează pe discursul său din 2021 privind starea 
Uniunii. Acesta reflectă, de asemenea, lecţiile învăţate din criza fără precedent cauzată 
de pandemie, acordând în acelaşi timp o atenţie deosebită tinerei generaţii şi 
propunând ca 2022 să fie Anul european al tineretului. 

"Anul trecut ne-a arătat care sunt provocările cărora le putem face faţă şi ce putem 
realiza pentru cetăţenii europeni atunci când acţionăm împreună. Trebuie să continuăm 
în acelaşi spirit anul viitor, de exemplu să punem în aplicare politicile în direcţia realizării, 
până în 2050, a neutralităţii climatice în Europa, să ne modelăm viitorul digital, să ne 
consolidăm economia socială de piaţă unică şi să ne apărăm valorile şi interesele, atât pe 
plan intern, cât şi pe plan extern. Capacitatea combinată a bugetului pe termen lung al 
UE şi a NextGenerationEU, care, împreună, pun la dispoziţie 2 018 mii de miliarde EUR, 
va contribui la construirea unei Europe mai bune şi mai moderne.", a declarat Ursula von 
der Leyen, preşedintele Comisiei Europene. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 


